
Decentralization in
the Arab World Must
be Strengthened to
Provide Better Services
Mona Harb and Sami Atallah

About the authors
Mona Harb is Associate 
Professor of Urban Studies
and Politics at the American
University of Beirut. She is
currently investigating 
decentralization, local 
governments and urban 
policies in the Arab world, as
well as public space practices
and urban politics in Beirut.
She has provided professional
advice on urban development
issues for many international
organizations. 

Sami Atallah, who is trained
in economics and political
science, is the director of the
Lebanese Center for Policy
Studies (LCPS). He is currently
leading several policy studies
on decentralization, electoral
behavior, economic 
diversification, and oil and gas.
Atallah co-drafted the new
decentralization draft law
that was launched by the
President of the Republic in
April 2014.

This policy brief was prepared
with the assistance of Sophie
Spaan, former LCPS researcher.

LCPS Policy Briefتاساردلل ينانبللا زكرملا
The Lebanese Center
for Policy Studies

April 2014  Number 11

Executive Summary
Decentralization is a key pillar for consolidating 
democracy, improving local political participation
and ensuring better service delivery. The state of
decentralization in the Arab World falls well behind
other regions. Most countries, which were 
established by colonial powers, remain highly 
centralized and, at best, deconcentrated. LCPS led a
study of five Arab countries—Jordan, Lebanon, 
Morocco, Tunisia, and Yemen—which highlights five
major themes. First, colonial legacies and regional
histories determine contemporary decentralization
policies to a great extent. Second, states often 
advocate but simultaneously subvert decentralization
efforts. Third, urban management and service delivery
are usually centralized, while infrastructural and
technical services are increasingly decentralized to
a local scale, but without sufficient human and 
fiscal resources. Fourth, municipalities are reluctant
to collect local taxes to secure political loyalty and
interests. Finally, and despite these obstacles, some
local governments are performing rather well and
benefiting from opportunities brought forth via 
decentralization initiatives. 

This policy brief is based on 
a book published by LCPS 
entitled "Local Governments
and Public Goods: Assessing the
Decentralization Experiences
in the Arab World". 
The project is funded by the
Open Society Foundations.
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Introduction: Decentralization on the Agenda 
One of the major features of democracies is the extent to which the state is

decentralized. With the advent of democratic transformations in the Arab

world, decentralization already is or will soon be on the reform agenda.

Decentralization is desired for two reasons: one, it enhances democracy and

participation in managing local affairs; two, it consequently leads to better

developmental outcomes. The assumption here is that delegating authority

to lower echelons of authorities will make service provision more effective,

as it will be more responsive to the actual needs of the beneficiaries, while

political representation will also be enhanced through better participatory

practices. Moreover, decentralization is believed to increase representation

for religious and ethnic minorities, and to empower local communities. An

additional claimed advantage is that decentralization encourages flexibility,

creativeness and innovation. Local governance is also believed to hold

local politicians responsible, and thus to increase direct accountability. 

In the context of the Arab world, decentralization was partially put in place

by colonial authorities to control the power of strong local leaderships. After

the establishment of independent nation-states, governments favored social

welfare policies to gain support and legitimacy, often privileging authoritarian

rule. During the 1980s and 1990s, socio-economic challenges made these policy

choices more difficult to sustain. Progressively, structural adjustment policies

and neoliberal reforms drastically altered the socio-political system in place in

favor of the governing authorities and their associated elites, at the expenses

of the low and middle-income categories. Poverty levels increased drastically.

Governments in the Arab region continued advocating decentralization, often

under the auspices of foreign donors, but very little effective decentralization

of authority was being implemented. Deconcentration was the actual dominant

practice, which namely served to strengthen the central government’s

domination. This led to a major crisis of accountability between different

levels of governments as well as vis-à-vis citizens. Simultaneously, on the

ground, local governments increasingly gained strength. The Arab uprisings

demonstrate this growing significance of the local and territorial scale of

politics. 

In 2013, the Lebanese Center for Policy Studies (LCPS) led a research project

funded by the Open Society Foundation on decentralization, democratization,

and the role of regional administrations for better service delivery in the Arab

world. The framework used to study decentralization and service delivery in the

Arab world is structured along three components: i) the making and the
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politics of decentralization; ii) the legislation and practice of service delivery;

and iii) the fiscal structures of decentralization. In all three components, we

seek to understand the legal framework guiding the studied issue, and its

evolution over time, and its actual practice. One of the objectives is to identify

and qualify the gaps and hurdles that impede the implementation of a more

decentralized and democratic system of governance, but also to study carefully

how these gaps are being navigated, circumvented and regulated. The project

aimed to lay the ground for sharing decentralization and service delivery

experiences in five Arab countries: Lebanon, Jordan, Morocco, Tunisia and

Yemen. Five crosscutting themes emerged from the case studies and are

presented below.

Colonial Legacies Determine Decentralization Policies
The first theme observes how colonial legacies and regional histories determine

contemporary decentralization policies and discourses. The analysis of political

history of country cases reveals that interactions and hierarchies between

groups living in regions of the Arab world prior to colonial rule were very much

regulated according to a decentralized architecture of power. Colonial regimes

deeply reconfigured these relationships via the drawing of new territorial and

administrative boundaries that cut across regions and hinterlands. They used

the technical and administrative dimensions of decentralization to justify

their reforms and to control territories and opposition groups. The aim was

to have a firm grip on the newly formed nation-state’s territories, applying

the classic ‘divide to rule’ adage. With the establishment of independent

nation-states, this approach

was further consolidated,

using the narrative of the

need to build a strong modern

state. Deconcentration reforms

continued with the same

objective of extending the eyes and ears of the central state to localities.

However, municipal elections started to be held, and democratic representation

began to emerge at the local scale. 

This colonial legacy of decentralization is not the same across Arab states.

While in Morocco, Tunisia, Lebanon and Jordan, the building of post-colonial

nation-states used centralization to consolidate state power, in Yemen,

decentralization was preferred as a tool to balance the power of regions. In

either case, centralization and decentralization narratives were used to

Centralization and decentralization
narratives were used to consolidate 
the interests of the ruling elites and
their networks



consolidate the interests of the ruling elites and their networks. These

narratives were often accompanied by a modernization rhetoric that praises

the values of the strong state needing to control service delivery and secure

its authority over the national territory, against enemies’ threats of secession.

In Jordan, the King advocates decentralization to secure further the power

of original Jordanian families, create jobs and maintain social peace, while

controlling the emergence of Islamist groups within municipalities. In Lebanon,

municipalities are also taken up by sectarian ruling powers to further their

control over territories and access economic development rents, as well as

distribute services to their clientele.   

The social and territorial organizational system of Tunisian tribes provided

services to constituencies according to a decentralization hierarchy that was

replaced under colonial rule with a new administrative geography aiming to

control their power. The independent Tunisian nation state further consolidated

this territorial subdivision and positioned its representatives to supervise regions

and localities and administer service delivery. In Morocco, the deconcentration

of state services similarly serves to place ‘eyes on the street’ of the most remote

tribal regions, via an extensive administrative system. This ambivalent system

that both centralizes and decentralizes authority illustrates well the policy

tensions and contradictions that characterize decentralization issues in

Morocco, and oppose the monarchy to nationalist parties. This duality is also

found in how the state sometimes opts certain cities and regions out of the

rest of the decentralization architecture, depending on their strategic stake.

Central Governments Support and Subvert 
Decentralization Policies 
The second theme investigates how the state advocates but also subverts

decentralization reforms. National actors in Arab countries understood

the importance of promoting decentralization as a reform tool, because this

was what international donors desired. Many public officials were wary

of relinquishing power and resources and paid lip service to decentralization.

This meant both a push towards adopting decentralization policies and

simultaneously finding ways to circumvent their full implementation. Such

dual positioning often leads to paradoxical situations where governments

issue decentralization policies that are halted by other policies, often fiscal,

that restrict their applicability. The findings show that international donors

are indirectly contributing to the increased centralization of state power and

services, not to mention furthering corruption and inefficiency. 

LCPS Policy Brief4
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Yemen is a case in point where decentralization is strongly encouraged by

the central state in terms of policy-making, and thanks to extensive donors’ aid,

leading to relatively effective deconcentration of technical and administrative

services. However, when it comes to political decentralization, legal, fiscal

and territorial tools are used to restrict the effective empowerment of local

authorities. In Morocco, the monarchy exercises stringent controls over elected

local authorities via fiscal and administrative mechanisms. In addition, it

uses international aid dedicated to decentralization to strengthen central

state services and appointed regional authorities that supervise locally

elected governments, at the expense of their empowerment. The Lebanese

Ministry of Interior is another example, as it uses multiple sources of funds

to study decentralization reforms, train its employees and establish in-house

service structures—ultimately consolidating its own constituencies and

networks at the expense of

enhancing local and regional

governance. A major tool the

central state uses to back-

stop the works of local and

regional governments is fiscal

control. Indeed, it can provide

municipalities with many

prerogatives on paper, but

can impede their ability to

operate and execute by withholding payments, like in Lebanon, or requesting

additional fiscal contributions for unexpected expenses, like in Tunisia. It

can also, illegally, operate unequal payments, favoring its partners and

challenging its enemies.

In most studied cases, regional governments are not elected and operate

as deconcentrated authorities representing the central state. However, since

the Arab uprisings, debates about regionalism are gaining ground as possible

means to tame opposition forces, as exemplified in Morocco, Tunisia, Jordan,

Yemen, and Lebanon.  

Decentralized Services Need More Resources and 
Partnerships with Public-Private and Civil Society Actors
The third theme examines urban management and service delivery, public-

private partnerships and the role of civil society groups. Urban management

and service delivery are in most cases relatively centralized services led by

Governments issue decentralization
policies that are halted by other 
policies, often fiscal, that restrict their
applicability. International donors are
indirectly contributing to the increased
centralization of state power and 
services, not to mention furthering
corruption and inefficiency 
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national scale public agencies. Increasingly, infrastructural and technical

services are being decentralized to local scales, often without sufficient

human and fiscal resources to manage and maintain them. These are usually

coordinated via public-private partnerships according to complicated legal and

institutional setups. Such opaque setups lead to management and provision

problems, which local governments are directly bearing because issues of

accountability have not been clearly defined. 

In Morocco, local governments constantly need to negotiate with the central

state access to urban services and fiscal resources, generating tensions, especially

when conflicts within local governments prevent bargaining strategies. In

cases where local governments are directly in charge of the service, the

constraints of the regulatory systems ruling public-private partnerships and

limited fiscal funds impede efficient operation and management of the service.

This is comparable to the case of a regional administration in Lebanon

(Suwayjani), which managed to get funding to build a waste management

plant in its district but failed

at insuring a steady flow of

resources to maintain the

plant, and hence ended up

relinquishing its operation

to a central state agency. In

Tunisia, local governments are unable to control urban management and

planning because of their limited resources, lack of legal tools and the pressure

of private economic interests. A lack of citizen engagement delegitimizes

local governments and reinforces the role of central state agencies. In Jordan,

the amalgamation reform of municipalities in 2001 did not improve service

delivery as planned; on the contrary, it increased clientelism and inequality

in accessing services. Jordanian municipalities are thus mostly unable to

effectively provide services to their dwellers and are quite dependent on the

central government, mainly due to a lack of technical and fiscal resources.

In some instances, local and regional governments successfully partnered

with civil society groups and were able to effectively manage projects. In

Tunisia, a dynamic mayor worked closely with NGOs concerned with public

transportation, and coordinated a free school transportation system. In

Lebanon, a charismatic mayor helped civil society groups establish a successful

ecotourism project.

6

A lack of citizen engagement 
delegitimizes local governments 

and reinforces the role of central 
state agencies
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Municipalities are Reluctant to Collect Local Taxes to
Secure Political Loyalty 
The fourth theme relates to the reluctance of municipalities to collect local

taxes. In all countries, municipalities suffer from low revenues. This is largely

attributed to the fact that central governments have given local administrations

little tax authority. Central

governments have also stalled

in distributing funds to local

authorities from the inter-

governmental grant system.

In some instances, like in Jordan and Yemen, fiscal allocations to local

governments followed a political logic, favoring towns from which ministers

and parliamentarians originally came from. 

However, some local governments have failed to optimize on the tax authority

granted to them. For some, this is a matter of weak human resources and a

poor system of identifying taxpayers. In other cases, municipal councils have

chosen not to collect taxes or fees from its constituency. They unofficially

exempted some taxpayers from paying local taxes to gain political loyalty. In

Jordan, up to 40% of municipal revenues were not collected in 2003. Jordanian

mayors seemed to prefer negotiating grant transfers from the central state

rather than antagonizing their immediate constituency. In Morocco, too, fear

of losing their electoral base, clientelism, and mistrust of public finance, make

mayors reluctant to collect taxes. Similarly in Yemen, local councils did not

want to upset the popular base they needed to appease. 

Leadership and Networks of Local Officials Make 
Municipalities Perform Better
The fifth theme investigates innovations undertaken by local and regional

governments. It particularly explores the features that explain the noteworthy

performance of some local and

regional governments, their

abilities to negotiate their

ways through the hurdles to

deliver better services, think

holistically about development

projects and establish various partnerships for spatial planning. Such features

include: leadership, networks, civil society dynamics, political competition,

governance and territoriality. Innovative experiences demonstrate that

Municipal councils unofficially 
exempted some taxpayers from paying
local taxes to gain political loyalty

Innovative experiences demonstrate
that decentralization policies can open
up avenues for improved service 
delivery and urban management



LCPS Policy Brief

LCPS
About the Policy Brief
Policy Brief is a short piece
regularly published by LCPS
that analyzes key political,
economic, and social
issues and provides policy
recommendations to a wide
audience of decision makers
and the public at large.

About LCPS
Founded in 1989, the
Lebanese Center for Policy
Studies is a Beirut-based 
independent, non-partisan
think-tank whose  mission
is to produce and advocate
policies that improve good
governance  in fields such
as oil and gas, economic 
development, public finance
and decentralization.

Contact Information
Lebanese Center for 
Policy Studies
Sadat Tower, Tenth floor
P.O.B 55-215, Leon Street,
Ras Beirut, Lebanon
T: + 961 1 799301
F: + 961 1 799302
info@lcps-lebanon.org
www.lcps-lebanon.org

8

decentralization policies can open up avenues for improved service delivery

and urban management, and for social and political change, albeit timid and

contained. 

In Yemen, some local leaders have strong abilities to negotiate with national

authorities while advancing solutions that meet their constituencies’ needs,

often using both legal and extra-judicial networks. For instance, one local

council managed to bypass the constraints of limited resources and established

cultural activities in his town while another brought water and sanitation

services to its constituency despite technical and geographic hurdles. Some

regional governments in Lebanon succeeded at negotiating grant packages

and mobilize local partnerships in ways to promote strategic planning for

their region and initiate economic development through ecotourism strategies

(e.g. Jezzine, Sour, Dinniye). Service delivery on the regional level seems to

also be more successful in Tunisia where experiences of public transportation

in the district of Sidi Bouzid led to positive outcomes. In Morocco, some

municipalities led by charismatic figures are succeeding in using institutional

setups and international grants to direct them to their locality’s needs. Matters

were more complex in Jordan, where strong centralization and direct inter-

ventionism by the King prevents opportunities for maneuvering autonomously

at the local level.
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ةيزكرملالا زيزعت ةرورض
يبرعلا ملاعلا يف
تامدخلا نيمأتل
اللهاطع يماس و برح ىنم

يذيفنت صّخلم
،ةيطارقميدلا ديطوتل ةيساسأ ةزيكر ةيزكرملالا ربتعت
ريفوت نامضو ،ةيلحملا ةيسايسلا ةكراشملا نيسحتلو
يبرعلا ملاعلا يف ةيزكرملالا لازت لا .لضفأ تامدخ
مظعمف .ىرخلأا قطانملا يف اهاوس نع ةفّلختم
ةديدش لازت لا ةيرامعتسلاا ىوقلا اهتأشنأ يتلا نادلبلا
.لاوحلأا نسحأ يف ةيرصحلالا اهدوست وأ ةيزكرملا

سمخ تلمش ةسارد تاساردلل ينانبللا زكرملا داق
،سنوتو ،برغملاو ،نانبلو ،ندرلأا يه ةيبرع لود
.ةيسيئر عيضاوم ةسمخ ىلع ءوضلا تطّلس ،نميلاو
ريبك دح ىلإ ةرصاعملا ةيزكرملالا تاسايس دمتعت ً،لاوأ
امً ابلاغ ً،ايناث .ميلاقلإا خيراتو يرامعتسلاا ثرلإا ىلع
ىلاً اعم نآ يف ىعست اميف ةيزكرملالاب لودلا يدانت
ةرادلإا نوكت امً ةداع ً،اثلاث .اهيلا ةليلآا دوهجلا ضيوقت
ديازتت نيح يف ،ةيزكرم ةمدقملا تامدخلاو ةيرضحلا

قاطنلا ىلع ةينقتلا تامدخلاو ةيتحتلا ةينبلا ةيزكرملا
ةيرشبلا دراوملا اهيدل رفوتت نأ ريغ نم نكل ،يلحملا
ةيابج نع تايدلبلا مجحت ً،اعبار .ةيفاكلا ةيلاملاو
.ةيسايسلا حلاصملاو ءلاولا نامضل ةيلحملا بئارضلا
تاموكحلا ضعب ،تابقعلا هذه نم مغرلا ىلعو ً،اريخأ
يتلا صرفلا نم ديفتستوً انسحً ءلاب يلبت ةيلحملا
.ةيزكرملالا تاردابم اهرفوت

نيبتاكلا نع
يف ةذاتسأ يه برح ىنم
ميظنتلاو ةيسايسلا مولعلا
ةيكريملأا ةعماجلا يف يندملا

ًايلاح ققحت يه .توريب يف
ةيزكرملالا لئاسم يف
تاسايسو ةيلحملا تاموكحلاو
ملاعلا يف ندملا ميظنت ةرادإ
تاسرامملا نعً لاضف ،يبرعلا
تاسايسو ماعلا ءاضفلاب ةصاخلا
.توريب يف ندملا ميظنت ةرادإ

نأشب ةينهملا ةروشملا تمدق
ديدعلل ةيرضحلا ةيمنتلا اياضق
.ةيلودلا تامظنملا نم

سرد يذلا ،اللهاطع يماس
،ةيسايسلاو ةيداصتقلاا مولعلا

ينانبللا زكرملا ريدم وه
فرشي وه .)SPCL( تاساردلل
لوح تاسارد ةدع ىلعً ايلاح
كولسلاو ،ةيزكرملالا
،يداصتقلاا عيونتلاو ،يباختنلاا
اللهاطع كراش .زاغلاو طفنلاو
عورشم ةدوسم ةغايص يف
يذلا ةيرادلإا ةيزكرملالا نوناق
يف ةيروهمجلا سيئر هقلطأ
.٤١٠٢ ناسين

ةدعاسمب صخلملا اذه زجنأ
ةقباس ةثحاب ،نابس يفوص
.تاساردلل ينانبللا زكرملا يف

١١ مقر ددعلا٤١٠٢ ناسين

اذه ةسايسلا صخلم دنتسي
ينانبللا زكرملا هرشن باتك ىلع
تارادلاا‘ ناونع تحت تاساردلل
مييقت :ةماعلا تامدخلاو ةيلحملا
ملاعلا يف ةيزكرملالا ةبرجتل
.’يبرعلا
روكشم معدب لمعلا اذه زجنأ

.حوتفملا عمتجملا ةسسؤم نم
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لامعلأا لودج ىلع ةيزكرملالا
تلاوحتلا عمو .ةلودلا ىدل ةيزكرملالا ةبسن يه ةيطارقميدلا رهاظم زربأ لعل
اهجاردإ متيس وأ ةيزكرملالا جاردإّ مت ،يبرعلا ملاعلا يف ةلصاحلا ةيطارقميدلا

:ةيزكرملالا ءاسرإ يف ةبغرلا ءارو ناببس دجويو .يحلاصلإا لامعلأا لودج ىلعً ابيرق
يه ً،ايناث ؛ةيلحملا نوؤشلا ةرادإ يف ةكراشملاو ةيطارقميدلا ززعت يه ً،لاوأ
ضيوفت نأ وه انه دئاسلا ضارتفلااو .لضفأ ةيومنت جئاتن ىلإً ايئاقلت يضفت
بيجتسي ذإ ،ةمدّقملا تامدخلا ةيلاعف نم ديزيس مكحلا تايوتسم ىندلأ ةطلسلا
نم يسايسلا ليثمتلا ززّعتي اميف ،نيديفتسملل ةيلعفلا تاجايتحلال لضفأ لكشب
ةدايزبً ايئدبم ةيزكرملالا حمست ،كلذ ىلع ةولاع .لضفأ ةيكراشت تاسرامم للاخ
امأ .ةيلحملا تاعمتجملا نيكمت نعً لاضف ،ةيقرعلاو ةينيدلا تايلقلأا ليثمت ةبسن
نأ امك .عادبلإاو راكتبلااو ةنورملا ىلع عجشت ةيزكرملالا نأ يهف ىرخلأا ةزيملا
ةدايز ىلا يدؤي امم مهتايلوؤسم نييلحملا نييسايسلا لمّحت ةيلحملا ةمكوحلا
.ةرشابملا ةلءاسملا ةبسن

لكشب ةيزكرملالا ءاسرإب ةيرامعتسلاا تاطلسلا تماق ،يبرعلا ملاعلا يف
لودلا سيسأت دعبف .ةيوقلا ةيلحملا تادايقلا ذوفن ىلع ةرطيسلا فدهب يئزج
بسكل يعامتجلاا هافرلا تاسايسل ةيلضفلأا تاموكحلا تطعأ ،ةلقتسملا ةيموقلا
تاينينامث للاخ .يدادبتسلاا مكحلا نايحلأا نم ريثك يفً ةذّبحم ،ةيعرشلاو معدلا
نم حبصأ ،ةيداصتقلااو ةيعامتجلاا تايدحتلا ببسبو ،يضاملا نرقلا تاينيعستو
فيكتلا تاسايس تبّبست ً،ايجيردت .ةيسايسلا تارايخلا هذه ىلع ظافحلا بعصلا
يسايسلاو يعامتجلاا ماظنلا يف يرذج رييغتب ةيلاربيلوينلا تاحلاصلإاو يلكيهلا
ىلع كلذو ،اهكلف يف ةرئادلا بخنلاو ةمكاحلا تاطلسلا حلاصم مدخي يذلا مئاقلا
رقفلا تاـيوـتسم تعـفـتراو .طسوـتـمـلاو ضفـخـنـمـلا لـخدـلا تاذ تاـئفـلا باسح
ايقيرفا لامشو طسولأا قرشلا ةقطنم يف تاموكحلا ترمتساو .ريبك لكشب
،ةيبنجلأا ةحناملا تاهجلا ةياعر تحت نايحلأا نم ريثك يفو ،ةيزكرملالا ةرصانمب
يه تناك ةيرصحلالاف .دودحم لكشب لاإً ايلعف ةطلسلا ةيزكرملا ذفّنت مل نكلو
ىدأو .ةيزكرملا ةموكحلا ةنميه زيزعت يف تدعاس دقو ،ةسرامملا يف ةدئاسلا
هاجتً اضيأو اهفلاتخا ىلع مكحلا تايوتسم نيب ةريبك ةلءاسم ةمزأ ىلإ كلذ
نمً اديزم عقاولا ضرأ ىلع ةيلحملا تاموكحلا تبستكا ،كلذ ةازاومب .نينطاوملا
يلحمـلا دـعـبـلا ةـيـمـهأ دـيازـت نـع نـهرـبـتـل ةـيـبرـعـلا تاضاـفـتـنلاا تءاـجو .ةوـقـلا
.تاسايسلل يميلقلإاو

نم ليوـمـتـب يثـحـب عورشم٣١٠٢ ماـع يف تاساردـلـل يناـنـبـلـلا زـكرـمـلا داـق
تارادلإا رودو ،يطارقميدلا لوحتلاو ،ةيزكرملالا لوح حوتفملا عمتجملا ةسسؤم
راطلإا روحمتيو .يبرعلا ملاعلا يف ةمدّقملا تامدخلا نيسحت يف ةيميلقلإا
عنص )أ :تانوّكم ةثلاث لوح تامدخلاب ديوزتلاو ةيزكرملالا ةساردل مدختسملا
تايلكيهلا )ج ؛تامدخلاب ديوزتلا ةسراممو تاعيرشتلا )ب ؛اهتاسايسو ةيزكرملالا
ينوناقلا راطلإا مهف ىلا ىعسن ً،اعم ةثلاثلا تانوّكملا يف .ةيزكرملال ةيلاملا



٣ تامدخلا نيمأت نيسحتل يبرعلا ملاعلا يف ةيزكرملالا زيزعت ةرورض

اهتسرامم ىلا ةفاضلااب ،تقولا عم اهروّطتو ،ةساردلا ديق ةيضقلا هجوي يذلا
نود لوحت يتلا تابقعلاو تارغثلا فصوو ديدحت يف انفادهأ دحأ نمكيو ً.ايلعف
ضوخلا ةيفيك ةسارد نعً لاضف ،ةيزكرملاو ةيطارقميد رثكأ ةمكوح ماظن قيبطت
ديهمت وهف عورشملا نم فدهلا امأ .اهميظنتو اهنع لوحتلاو تارغثلا هذه يف
لود سمخ يف تامدخلاب ديوزتلاو ةيزكرملالا لاجم يف تاربخلا رطاشتل قيرطلا
نم ةعطاقتم عيضاوم ةسمخ تزرب .نميلاو سنوت ،برغملا ،ندرلأا ،نانبل :ةيبرع
 .هاندأ ةمدقم يهو ةلاحلا تاسارد

ةيزكرملالا تاسايس يرامعتسلاا ثوروملا ددّحي
يميلقلإا خيراتلاو ةيرامعتسلاا تاثوروملا ديدحت ةيفيك يف لولأا عوضوملا رظني
يسايسلا خيراتلا ليلحت فشكيو .اـهـتاـباـطـخو ةرصاـعـمـلا ةـيزـكرـملاـلا تاساـيسل
قطانم يف تشاع يتلا تاعامجلا نيب تايمرهلاو تلاعافتلا نأ ةيرطقلا تلااحلل
ةيزكرملا ةسدنهلً اقفو ةمظنم تناك يرامعتسلاا مكحلا لبق يبرعلا ملاعلا
نم يرذج لكشب تاقلاعلا هذه مسر ةيرامعتسلاا ةمظنلأا تداعأو .ةطلسلل
قطانملاو ميلاقلأا ربع عطاقتت يتلا ةديدجلا ةيرادلإاو ةيميلقلإا دودحلا مسر للاخ
تمدــخــتسا دــقو .ةــيــئاــنـــلا
ةـيرادلإاو ةـيـنــقــتــلا داــعــبلأا
اهتاحلاصا ريرـبـتـل ةـيزـكرـملاـل
يضارلأا ىــلــع ةرــطـــيسلاو
لودلا يضارأ ىلع اهتضبق ماكحإ كلذ نم فدهلا ناكو .ةضراعملا تاعامجلاو
لودلا سيسأت عمو .’دست قرّف‘ روثأملا لوقلا قيبطت عم ً،اثيدح ةلكشملا ةيموقلا
.ةيوقو ةثيدح ةلود ءانب ةجحب عّرذتلا عم ،جهنلا اذه ديطوتّ مت ،ةلقتسملا ةيموقلا
عيسوتب لثمتملا هسفن فدهلا قيقحت ىلا ةيعاس ةيرصحلالا تاحلاصإ ترمتساو
ميظنت أدب ،كلذ عـم .ةـيـلـحـمـلا قـطاـنـمـلا ىـلـع ةـيزـكرـمـلا ةـلودـلا عـمسمو ىأرـم
.يلحملا ىوتسملا ىلع ءطبب رهظي يطارقميدلا ليثمتلا أدبو ،ةيدلبلا تاباختنلاا

لودلا ءاحنأ عيمج يف اهسفن يه تسيل ةيزكرملال ةيرامعتسلاا ةكرتلا هذه
سنوتو برغملا يف رامعتسلاا دعب ام ةيموقلا ةلودلا ءانب نأ نيح يفف .ةيبرعلا
ةيزكرملال ناك ،اهذوفنو ةلودلا ةطلس ديطوتل ةيزكرملا ىلا أجل ندرلأاو نانبلو
لاك يف .قطانملا نيب تاطلسلا نزاوت قيقحتل ةادأ تلكش ذإ نميلا يف ةيلضفلأا
.اهتاكبشو ةمكاحلا بخنلا حلاصم زيزعتل ةيزكرملالاو ةيزكرملاب ججحتلا ىرج ،نيتلاحلا
ةيوقلا ةلودلا ميقب ديشي يذلا ةثادحلا باطخ عم ججحلا هذه تقفارت امً ابلاغو
يضارلأا ىلع اهتطلس طسبو تامدخلاب ديوزتلا ةيلمعب مكحتلا ىلا جاتحت يتلا
كلـمـلا ىداـن ،ندرلأا يف .لاصفــنلااــب ءادــعلأا تادــيدــهــت هــجو يف ةــيــنــطوــلا
صرف قلخو ،ةطلسلا نمً اديزمةيلصلأا ةيندرلأا رسلأا حنم لجأ نم ةيزكرملالاب
ةيملاسلإا تاعامجلا ىلع ةرطيسلا ماكحإ عم ،يعامتجلاا ملسلا نوصو ،لمعلا
ىلع اهتضبق ةمكاحلا ةيفئاطلا ىوقلا مكحت ،نانبل يف .تايدلبلا لخاد ةئشانلا

زيزعتل ةيزكرملالاو ةيزكرملاب ججحتلا ىرج
 اهتاكبشو ةمكاحلا بخنلا حلاصم



ةماع ةسايس صخلم٤

ةيداصتقلاا ةيمنتلا ىلا ذافنلاو يضارلأا ىلع اهترطيس زيزعت لجأ نم تايدلبلا
يعاـمـتـجلاا مـيـظـنـتـلا رـفّو .اـهـنـئاـبز ىـلـع اـهـتاـمدـخ عـيزوـت نـعً لاضف ،ةـيـعـيرــلا
ةيزكرملا ةيمرهلً اقفو ةيباختنلاا رئاودلل تامدخلا ةيسنوتلا لئابقلل يميلاقلأاو
مكّحتلا ىلإ فدهت ةديدج ةيرادإ ايفارغجب يرامعتسلاا مكحلا تحت اهلادبتسا ىرج
ميسقتلا اذه ديطوتب ةلقتسملا ةيسنوتلا ةيموقلا ةلودلا تماقو .اهتطلسب
ةرادإو تادلبلاو قطانملا ىلع فارشلإل عقاوم يف اهيلثمم نييعت عم يميلاقلأا
تامدخ ريفوت يف ةيرصحلالا تدعاس ،برغملا يف .تامدخلاب ديوزتلا ةيلمع
للاخ نم ،ةيئانلا ةيلبقلا قطانملا مظعم ىلع ةصخاش نويعلا كرت يف ةلودلا
ةيزكرملالاو ةيزكرملا نيب عمجي يذلا ضقانتملا جذومنلا اذه .عسّوم يرادإ ماظن
يف ةيزكرملالا اياضق زّيمت يتلا تاضقانتلاو تارتوتلا حوضوب نّيبي ةطلسلا يف
يفً اضيأ ةيجاودزلاا هذه زربتو .ةيموقلا بازحلأاو ةيكلملا نيب قرّفيو ،برغملا
ىلع ،مئاقلا يزكرملالا مسرلا نمض قطانملاو ندملا ضعبل ةلودلا رايتخا ةيفيك
.ةيجيتارتسلاا اهتاناهر ساسأ

اهضوّقتو ةيزكرملالا تاسايس ةيزكرملا تاموكحلا معدت
 اًعم نآ يف
ةيزكرملالا تاحلاصلإا ةرصانمب ةلودلا مايق ةيفيك يف يناثلا عوضوملا رظني
ةيمهأ ةيبرعلا نادلبلا يف ةينطولا ةلعافلا تاهجلا تمهف ً.اعم نآ يف اهضيوقتو
نم ريثكلا .نييلودلا نيحناملا ةبغر هذهّ نلأ ،حلاصلإل ةادأك ةيزكرملالا زيزعت
نوديري مهنا اوعدّا اميف دراوملاو ةطلسلا نع لزانتلا اوشخ ةلودلا يفظوم

ىـلإ ىدأ اـمـم .ةــيزــكرــملاــلا
تاسايس دامتعا هاجتاب عفدلا
ىــلا يعسلاو ةــيزــكرــملاـــلا
مدـعـل قرـط داـجـياو لـياـحـتـلا
امً ابـلاـغ .لـماـكـلاـب اـهذـيـفـنـت
يف ةــيـــجاودزلاا هذـــه يدؤت
تلااــــح ىــــلإ فــــقاوــــمـــــلا

ردصت ثيـــــح ةضقاـــــنـــــتــــــم
ةصاـخ تاساـيس تاـموـكـحــلا

ةيلمع دّيقتف ،نايحلأا نم ريثك يف ةيلام ،ىرخأ تاسايس اهقيعت ةيزكرملالاب
يف رشابم ريغ لكشب مهاست ةيلودلا ةحناملا تاهجلا نأ جئاتنلا رهظتو .اهقيبطت
داسفلا ديازت نع كيهان ،ةلودلا اهمدقت يتلا تامدخلاو ةطلسلا ةيزكرم زيزعت
 .ةءافكلا مدعو

ثيح نم ةيزكرملالا ءاسرإ ىلع ةيزكرملا ةلودلا عّجشت ثيح ةلاح يه نميلا
ةيرصحلا ىلإ يدؤي امم ،ةعساولا نيحناملا تادعاسم لضفب ،تاسايسلا عنص
رملأا قلعتي امدنع ،نكلو .ةيرادلإاو ةينقتلا تامدخلا يف ةيبسن ةيلاعف تاذ

ةيزكرملالاب ةصاخ تاسايس تاموكحلا ردصت
نم ريثك يف ةيلام ،ىرخأ تاسايس اهقيعت

 .اهقيبطت ةيلمع دّيقتف ،نايحلأا
ةيلودلا ةحناملا تاهجلا نأ جئاتنلا رهظتو

ةيزكرم زيزعت يف رشابم ريغ لكشب مهاست
،ةلودلا اهمدقت يتلا تامدخلاو ةطلسلا

ةءافكلا مدعو داسفلا ديازت نع كيهان



ةيلاملاو ةـيـنوـناـقـلا تاودلأا ىـلا ءوـجـلـلا مـتـي ،ةـيساـيسلا ةـيزـكرـملاـلا قـيـبـطـتـب
،برغملا يف .ةيلحملا تاطلسلل ةيلعفلا نيكمتـلا ةـيـلـمـع دـيـيـقـتـل ةـيـمـيـلاـقلأاو
للاخ نم ةبختنملا ةيلحملا تاطلسلا ىلع ةمراص ةباقر يكلملا ماظنلا سرامي
ةـيـلودـلا تادـعاسمـلا مدـخـتسي وـه ،كلذ نـعً لاضف .ةـيرادلإاو ةـيـلاـمـلا تاـيــللآا
ةيميلقلإا تاطلسلاو ةيزكرملا ةلودلا تامدخ زيزعت لجأ نم ةيزكرملال ةصصخملا
.اهنيكمت ةيلمع باسح ىلع ً،ايلحم ةبختنملا تاموكحلا ىلع فرشت يتلا ةنّيعملا

ةددعتم ليومت رداصم مدختست ذإ ،ىرخأ ةلاح يهف ةينانبللا ةيلخادلا ةرازو امأ
نمض ةيتامدخ تايلكيه ءاشنإو ،اهيفظوم بيردتو ،ةيزكرملالا تاحلاصلإا ةساردل
ةصاخلا اهتاكبشو ةنوّكملا اهتائيه دّطوت يه فاطملا ةياهن يف - اهسفن ةرازولا
ةلودلا اهمدختست ةادأ زربأو .ةيميـلـقلإاو ةـيـلـحـمـلا ةـمـكوـحـلا زـيزـعـت باسح ىـلـع
.ةيلاملا طباوضلا يه ةيميلقلإاو ةيلحملا تاموكحلا لامعأ ةدناسمل ةيزكرملا
اهعسوب نكلو ،قرولا ىلع تازايتملاا نم ديدعلاب تايدلبلا ديوزت اهنكمي ،لعفلاب
يف لاحلا وه امك ،تاعوفدملا بجح للاخ نم ذيفنتلاو لمعلا ىلع اهتردق ةلقرع
يف لاحلا وه امك ،ةعقوتم ريغ تاقفن ةيطغتل ةيفاضإ ةيلام تاعربت بلط وأ ،نانبل
يطعت ثيح ،ةينوناق ريغو ةئفاكتم ريغ تاعوفدمب موقت نأ اهنكميو .سنوت
لا ،ةساردلا اهتلمش يتلا تلااحلا عيمج يف .اهءادعأ ىدحتتو اهئاكرشل ةيلضفلأا
لّثمت ةيرصحلا تاطلس لكش ىلع لمعت يهو ةيميلقلإا تاموكحلا باختنا متي
لوح تاشقانملا بستكت ،ةيبرـعـلا تاضاـفـتـنلاا ذـنـمو ،نـكـلو .ةـيزـكرـمـلا ةـلودـلا
يف لاحلا امك ،ةضراعملا ىوق ضيورتل ةليسو اهرابتعاب ةريبك ةيمهأ ةيميلقلإا
.نانبلو ،ندرلأاو ،سنوتو ،برغملا

تاكارشلاو دراوملا نم ديزم ىلإ جاتحت ةيزكرملالا تامدخلا
يندملا عمتجملاو صاخلاو ماعلا نيعاطقلا عم
نـيـب تاـكارشلاو ،تاـمدـخـلا مـيدـقـتو ةـيرضحـلا ةرادلإا ثلاـثـلا عوضوـمـلا لواـنـتـي
ةيرضحلا ةرادلإاف .يندملا عمتجملا تاسسؤم رودو صاخلاو ماعلا نيعاطقلا
تائيهلا اهدوقتً ايبسن ةيزكرم تامدخ تلااحلا مظعم يف امه تامدخلا ميدقتو
ىلع ةينقتلا تامدخلاو ةيتحتلا ةينبلا تامدخ ةيزكرملا ديازتت .ةينطولا ةماعلا
اهترادلإ ةيفاكلا ةيلاملاو ةيرشبلا دراوملا نودبً ابلاغ نكل ،يلحملا ىوتسملا
ماعلا نيعاطقلا نيب تاكارشلا ربع اهقيسنت متي ام ةداعو .اهيلع ةظفاحملاو
يدؤت ةمهبملا رطلأا هذه لثم .ةدقعم ةيسسؤمو ةينوناق رطلأً اقفو صاخلاو
رشابم لكشب ةيلحملا تاموكحلا اهلمحتت تامدخلا ريفوتو ةرادلإا يف لكاشم ىلا

.حضاو لكشب ةلءاسملا اياضق ديدحت متي مل هنلأ
ةلودلا عم ضوافتـلـل رارـمـتساـب ةرّـطضم ةـيـلـحـمـلا تاـموـكـحـلا ،برـغـمـلا يف

ةيلامـلا دراوـمـلا ىـلـع لوصحـلاو ندـمـلا يف تاـمدـخـلا ىـلا لصوـتـلـل ةـيزـكرـمـلا
تاموكحلا لخاد تاعارصلا عنمت امدنع تامزلأاو تارتوتلا دّلوي امم ،اهترادلإ
ةلوؤسم ةيلحملا تاموكحلا ثيح تلااحلا يفو .ضوافتلا تايجيتارتسا ةيلحملا

٥ تامدخلا نيمأت نيسحتل يبرعلا ملاعلا يف ةيزكرملالا زيزعت ةرورض
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نيعاطقلا نيب تاكارشلا مكحت يتلا ةيميظنتلا دويقلا يدؤت ،تامدخلا نع ةرشابم
ةرادإو ليغشتلا ةيلمـع ةـلـقرـع ىـلا ةـيـلاـمـلا دراوـمـلا ةـيدودـحـمو صاـخـلاو ماـعـلا
يف حجن يذلا نانبل يف يناجيوسلا تايدلب داحتا عضول هباشم اذه .ةمدخلا
نيمأت يفلشف هنأ ريغ تايافنلا ةرادلإ ةطحم ءانبل مزلالا ليومتلا ىلع لوصحلا
ةحلصمل اهليغشت نع لزانتللرطضاف ،ةطحملا ةنايصل ليومتلا نم رمتسم قفدت
.ةيزكرملا ةلودلا يف زاهج

طيطختلاو ندملا ميظنت ةرادإب مكّحتلا نع ةزجاع ةيلحملا تاموكحلا ،سنوت يف
طوـغضلا ببسبو ،ةـيـنوـناـقـلا تاودلأا باـيـغو ،دراوـمـلا فـعض ببسب يندـمــلا
عزني نينطاوملا ىدل مازتللاا بايغّ نأ امك .ةصاخلا ةيداصتقلاا حلاصملا نع ةجتانلا
يف .ةيزكرملا ةلودلا تاسسؤم رود ززعيو ةيلحملا تاموكحلا نع يعرشلا عباطلا
نيسحت يف١٠٠٢ ماع يف تايدلبلا جمدب لثمتملا حلاصلإا حجني مل ،ندرلأا

ناك امـك ةـمدّـقـمـلا تاـمدـخـلا
،سكـعـلا ىـلـع لـب ،فدــهــلا

مدعو ةينوبزلا ترشتسا دقف
ىلا لوصولا يف ةاواسملا
تايدلبلاف ،اذكهو .تامدخلا

يهو ،اهناكسل لاعّف لكشب تامدخلا ميدقت نع اهمظعم يف ةزجاع ةيندرلأا
ةينقتلادراوملا ىلإ راقتفلاا ببسب ديدحتلابو ،ةيزكرملا ةموكحلا ىلع دمتعت
.ةيلاملاو

تاعامج عم تاكارش ةيميلقلإاو ةيلحملا تاموكحلا تماقأ ،تلااحلا ضعب يف
لمع ،سنوت يف .لاعف لكشب عيراشملا ةرادإ يف تحجنو يندملا عمتجملا
لئاسوب ةينعملا ةيموكحلا ريغ تامظنملا عم قيثو لكشبو طيشن ةيدلب سيئر
سيئر ماق ،نانبل يف .يناجملا يسردملا لقنلل ماظن قيسنتب ماقو ،ماعلا لقنلا
عورشمل سيسأتلا يف يندملا عمتجملا تاعومجم ةدعاسمب امزيراك هيدل ةيدلب

.حجان ةيئيب ةحايس

ءلاولا نامضل ةيلحملا بئارضلا ةيابج نع تايدلبلا مجحت
يسايسلا
ةفاك يف .ةيلحملا بئارضلا ةيابج نع تايدلبلا ماجحإب عبارلا عوضوملا لصتي
ىلإ ريبك دح ىلإ كلذ ىزعيُو .تاداريلإا يف فعض نم تايدلبلا يناعت ،لودلا
ةطلس ىوس ةيلحملا تاموكحلا حنمت مل ةيزكرملا تاموكحلا نأ هدافم عقاو
ىلع لاوملأا عيزوت يفً اضيأ ةيزكرملا تاموكحلا ترثعتو .بئارضلا ىلع ةدودحم
يف امك ،تلااحلا ضعب يف .ةيموكحلا حنملا ماظن نمض نم ةيلحملا تاطلسلا
ً،ايسايسً اقطنم ةيلحملا تاموكحلل ةيلاملا تاصصخملا تعبتّا ،نميلاو ندرلأا
.نويناملربلاو ءارزولا اهيلا يمتني يتلا ندملل ةيلضفلأا ءاطعإّ مت ثيح

عباطلا عزني نينطاوملا ىدل مازتللاا بايغ
رود ززعيو ةيلحملا تاموكحلا نع يعرشلا

ةيزكرملا ةلودلا تاسسؤم



٧ تامدخلا نيمأت نيسحتل يبرعلا ملاعلا يف ةيزكرملالا زيزعت ةرورض

ةيبيرضلا ةطلسلا للاغتسا يفً اضيأ تلشف ةيلحملا تاموكحلا ضعب نكل
ةيرشبلا دراوملا صقن يف ةلكشملا نمكت ،ضعبلا ىلا ةبسنلابف .اهل ةحونمملا
نع عانتملاا ةيدلبلا سلاجملا تراتخا ،ىرخأ تلااح يف .نيفّلكملا ديدحت فعضو
ضعب يمسر ريغ لكشب تفعأ دقو .نيبخانلا نم موسرلا وأ بئارضلا ةيابج
،ندرلأا يف .يسايسلا ءلاولا بسك لباقم ةيلحملا بئارضلا عفد نم نيفّلكملا
تادارـــــــــيا ةــــــــــبسن تلصو
ىـلإ ةاـبـجـمـلا رـيـغ تاـيدـلـبـلا
تايدلبلا ءاسؤر نأ ادبو .٪٠٤
ضوافتلا نولضفي نييندرلأا
اهحنمت يتلا تلايوحتلا ىلع
نم فوخلا عفد ً،اضيأ برغملا يف .مهيبخان ءادعتسا نمً لادب ةيزكرملا ةلودلا

تايدلبلا ءاسؤرب ،ةماعلا ةيلاملاب ةقثلا مدعو ،ةينوبزلاو ،ةيباختنلاا ةدعاقلا نادقف
سلاجملا أشت مل ثيح نميلا يف ناّيس .بئارضلا ةيابج ضرف نع ماجحلإا ىلا
 .اهتئدهت ىلا ىعست يتلا ةيبعشلا ةدعاقلا طخس ةراثإ ةيلحملا

نيسحت يف نادعاست نييلحملا نيلوؤسملا ةكبشو ةدايقلا
تايدلبلا ءادأ
ةيلحملا تاموكحلا ضعب اهب تتأ يتلا تاراكتبلاا يف سماخلا عوضوملا ققّحي
هب تماق يذلا ركذلاب ريدجلا ءادلأا حرشت يتلا ايازملا فشكتسي وهو .ةيميلقلإاو
تابقعلا نم مغرلاب ضوافتلا ىلع اهتردقو ،ةيميلقلإاو ةيلحملا تاموكحلا ضعب
ةماقإو ةيمنتلا عيراشمب ةيلومش ةروصب ريكفتلاو ،لضفأ تامدخ ميدقت لجأ نم

:يلي ام ايازملا هذه لمشتو .يناكملا طيطختلا ليبس يف ةفلتخم تاكارش
،ةـيساـيسلا ةسفاـنـمـلاو ،يندـمـلا عـمـتـجـمـلا تاـيـماـنـيدو ،تاـكـبشلاو ،ةداـيـقــلا
ىلع ةرداق ةيزكرملالا تاسايس نأ ةيراكتبلاا براجتلا تبثت .ةيميلقلااو ةمكوحلاو
ثادحإو ،ندملا ميظنت ةرادإو ،ةمدقملا تامدخلا نيسحت مامأً اعساو بابلا حتف
 .روصحمو لوجخ لكشب ولو ،يسايسلاو يعامتجلاا رييغتلا

تاطلسلا عم ضوافتلل ةيوق تاردقب نييلحملا ةداقلا ضعب عتمتي ،نميلا يف
يف ءوجللا عم ،ةيباختنلاا مهرئاود تاجاحل بيجتست لولحب نومدقتي اميف ةينطولا
ليبس ىلع .ءاضقلا قاطن نع ةجراخلاو ةينوناقلا تاكبشلا ىلا نايحلأا نم ريثك
دراوملا ةيدودحمب ةلثمتملا تاقوعملا زواجت يف دحاو يدلب سلجم حجن ،لاثملا
فرصلاو هايملا تامدخ رخآ رفّو اميف ،هتنيدم يف ةيفاقثلا ةطشنلأا ماقأو
ضعب تحجنو .ةيـفارـغـجـلاو ةـيـنـقـتـلا تاـبـقـعـلا مـغر ةـيـباـخـتـنلاا هـترـئادـل يحصلا
تاكارشلا دينجتو حنملا نم مزر ىلع ضوافتلا يف نانبل يف ةيميلقلإا تاموكحلا
عورشلا نعً لاضف اهقطانم يف يجـيـتارـتسلاا طـيـطـخـتـلـل جوّرـت قرـطـب ةـيـلـحـمـلا
،روص ،نيزج لثم( ةيئيبلا ةحايسلا تايجيتارتسا للاخ نم ةيداصتقلاا ةيمنتلاب

يمسر ريغ لكشب ةيدلبلا سلاجملا تفعأ
ةيلحملا بئارضلا عفد نم نيفّلكملا ضعب
يسايسلا ءلاولا بسك لباقم



ةماع ةسايس صخلم

يفً احاجن رثكأ وه يميلقلإا ىوتسملا ىلع تامدخلاب ديوزتلا نأ ودبيو .)ةّينضلاو
جئاتن ىلإ ديزوب يديس ةقطنم يف ماعلا لقنلا لئاسو ةبرجت تضفأ ثيح سنوت
تحجن امزيراك اهيدل تايصخش اهدوقت يتلا تايدلبلا ضعب ،برغملا يف .ةيباجيإ

.اهتادلب تاجايتحلا اههيجوت فدهب ةيلودلا حنملاو ةيسسؤملا رطلأا مادختسا يف
نم رشابملا لخدتلاو ةيوقلا ةيزكرملا ثيح ،ندرلأا يفً اديقعت رثكأ روملأا تناك
.يلحملا ىوتسملا ىلع لقتسم لكشب كرحتلا نود نلاوحي كلملا لبق

٨

ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجاو ةيداصتقاو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
وه .٩٨٩١ ماع يف تاساردلل

،توريب يف هرقم ثاحبلأل زكرم
ةدياحمو ةلقتسم هترادإ

ةرصانمو جاتنإ هتمهم ً،ايسايس
ىلإ ىعست يتلا تاسايسلا
يف ديشرلا مكحلا نيسحت
،ةيزكرملالا لثم تلااجم
ةيلاملاو ،ةيداصتقلاا ةيمنتلاو
.زاغلاو طفنلاو ةماعلا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،٥٥-٢١٥ .ب.ص
نانبل ،توريب سأر

+ ١٠٣٩٩٧١١٦٩ :ت
+ ٢٠٣٩٩٧١١٦٩ :ف
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